



7-30-1946

Evidentiary Document: NO 065

International Military Tribunal

[How does access to this work benefit you? Let us know!](#)

Follow this and additional works at: <https://commons.und.edu/nuremberg-transcripts>

Recommended Citation

International Military Tribunal. "Evidentiary Document: NO 065" (1946). *Nuremberg Transcripts*. 84.
<https://commons.und.edu/nuremberg-transcripts/84>

This Court Document is brought to you for free and open access by the Elwyn B. Robinson Department of Special Collections at UND Scholarly Commons. It has been accepted for inclusion in Nuremberg Transcripts by an authorized administrator of UND Scholarly Commons. For more information, please contact und.common@library.und.edu.

OFFICE OF U.S. CHIEF OF COUNSEL
SUBSEQUENT PROCEEDINGS DIVISION
APO 124-A U.S.ARMY

STAFF EVIDENCE ANALYSIS, Criminal Organizations By: ~~H.P.~~ Bretscher
30 July 1946

Doc.No. or other description: NO-065
Title and/or general nature Affidavit by Oswald POHL,
Re: Medical Experiments
with human beings.
Date: 14 July 1946
Source (Location of original, etc): Document Room, Nuernberg
Language of original: German
(Translation in English)

PERSONS OR ORGANIZATIONS IMPLICATED: Oswald POHL
Dr. GRAWITZ
Dr. KLAUBERG
Wolfson SIEVERS
Dr. HEISSMEYER
Dr. G. MALDAUS
Dr. GEBHARDT
Dr. Karl BRANDT

TO BE FILLED UNDER THESE REFERENCE HEADINGS:

Persons named above
Medical experiments on
human beings.

SUMMARY (Indicate page nos. of original or translation):

This is an (English translation) affidavit by Oswald POHL concerning medical experiments. This document explains Himmler's ideas in regard to medical experimentation as well as elaborating on the specific activities of the doctors named above. It also explained Pohl's connection with experiment of inmates of various camps for experimentation purposes.

Medical Experiments

General

Medical experiments were conducted by order of Himmler. Representatives of the medical profession who knew how to sell him a medical problem as extremely important or who had good friends to intervene for them, could easily arouse his interest, though Himmler himself did not possess any more medical knowledge than any educated layman. He had, however, an ample opportunity to talk about those problems with the doctors on his staff and in his immediate environment, and he probably did so. (Grawitz, Gebhardt, Brandt, Conti, and others.)

When he was interested in a project he did all within his power to aid the medical men and kept in close contact with the problems and personally watched the progress of the project.

When prisoners were provided for an experiment, the order usually was sent to the Inspection department, later also to me. But I don't think it impossible that, in addition to the above, orders were sent directly to the camp commanders, otherwise I would have known of more experiments than those described below.

After I protested in 1944 against the delivery of prisoners for that purpose as this prevented their use for work, Himmler made Grawitz his representative for the execution of medical experiments.

From this time on it was Grawitz' duty to supervise all the experiments ordered by Himmler and to report about them, but this does not mean that Himmler reduced his personal participation.

Special

The following experiments became known up me in the period from April 1942 until the end of 1944, the time when the inspection department belonged to the WVHA.

1) Schilling. These projects are probably been known for quite a while through the trial of Schilling. During one of my visits in Dachau, Schilling, whom I had not known before, had shown me his establishment and told me all sorts of things about malaria and malaria mosquitoes. I think this was the largest experiment. It was also on this occasion that I decided to send my protest to Himmler, because Schilling continuously asked for prisoners. I can't say the exact number that were sent to him.

2) Rascher. I became aware of these experiments through the written orders of Himmler to me. The prisoners were sent to Dachau. The experiments also took place there. On the occasion of one of his visits to Munich, Himmler took me with him to watch one of these experiments. I saw an airplane cockpit and eventually a prisoner sat in it. Then the cockpit was put under the diminished air pressure and Rascher observed this through a glass window. Afterwards the person experimented upon was brought to Rascher's study where he was asked questions by Rascher. The prisoner answered those first questions as if in a stupor until after a certain time his full senses of perception were restored. I did not see any other experiments of Rascher. Neither did I select prostitutes for his cooling experiments. They probably came from Ravensbruck.

3) Klauber (oder Glauberg). I met him at a dinner in the Fuehrerhaus (the house of the Fuehrer) in Auschwitz. He was introduced to me, but I did not speak with him about his experiments. I was not present at the organization of his experiments but I had heard previously from Gluecksthat Glauberg was working on sterilization. I declined Glauberg's invitation to see his experiments.

4) Sievers (Ahnenerbe). I heard for the first time about it in Berlin on occasion of Sievers' visit with me. Evidently at that time the experiments were finished. Sievers came to find out from me about the possibilities for manufacturing of medicine. I mentioned the Deutsche Heilmittel GMBH (German Medical Corporation.) in Prag which belonged to the German plants, managed by Oberfuehrer Baier of my staff. I recommended Sievers to go to him. The medicine had been manufactured later in Schlachters (Black Forest). Siever told me the following: The "Ahnenerbe", whose manager was Sievers, had developed in Dachau a medicine which quickly brought coagulation of blood. It was enormously important for our army because it prevented continual bleeding. It was the result of experiments in Dachau during which a prisoner was fired upon. A prisoner in Dachau a specialist (in the field) took an important part in the discovery of this medicine.

5) Hassmeyer. An Oberarzt (head physician) in the medical institution in Hohenlychen, received from Himmler permission to carry out experiments with tuberculosis. I sent him to Gluecks who put the necessary persons to experiment upon at his disposal. He received about ten orphan children who probably came from Auschwitz. The Experiments took place in Neuengamme. Later I saw a paper on these experiments which was written for Himmler. But it was written in such a scientific way that I did not understand a thing.

6) Madaus. Worked in Radebeul on a sterilization drug. The Schweigrohr plant was needed for its preparation. As this plant grows mainly in North America, Himmler charged me to arrange for its cultivation in Germany. Himmler evidently meant the medical plants division of the Herb garden in Dachau, which belonged to my administration.

The contact with Madaus was made through the doctor at Lolling's Inspection department.

Madaus assisted by Dr. Koch considered Dachau unsuitable therefore he invited me to visit Radebeul and to start the cultivation there. During this visit we were shown the premises and experiments with animals in the laboratory. I am not sure that these experiments with the Schweigrohr medicine, but I presume that this was the case. A hothouse was needed for the cultivation of this plant in Radebeul and therefore Dr. Koch asked for my help in getting it. I promised him to report this business to Himmler, who granted his request.

To what extent they were successful with the cultivation of the plant and whether it resulted in the mass production of the medicine and to experiments with human beings, I don't know, especially because from then on all further details were taken care of by Lolling alone.

7) Lose I can't remember whether experiments took place in this case at all because also, other offices were participating in such experiments. It was of course possible. I don't know either whether the combs which I saw during my visit in the I.G. Farben (Chemical Trust) factory Gyrrenfurt near Breslau. I was invited there by Dr. Ambrose were filled with gas out of Lost.

Conclusion

I have taken pains to do my best to describe what has stuck in my memory. I did not hear any direct information about most of the experiments. The prisoners who were set aside (abgestellt) for the experiments appeared in the monthly reports from Lolling office as one number and they were divided among 40 different experiments.

I found this out in 1944 through Lolling. If I am not mistaken, the number of prisoners set aside for this purpose totalled about 350 - 400. I tried time and again to make this number lower, in the first place, I admit, because I wanted to use the prisoners for work. This brought about a personal intervention by Himmler who personally ordered the presentation of the prisoners e.g. in the case of Schilling.

My personal attitude toward the medical experiments with living human beings is the same as of any moral person. But I have not seen clearly the dimensions of these experiments -- and being an outsider, I could not see the extent of their danger. In my heart I was against this method of Himmler.

/s/Oswald Pohl
Oswald Pohl

Sworn to signed before me this 23rd of June
1946 in Nurnberg, Germany.

/ / Walter H. Rapp
Walter H. Rapp.
U.S.Civ.D.416387

Certificate of Translation

I, Norbert G. Barr, U.S. Civilian, AGO, No. D-432620, hereby certify that I am thoroughly conversant with the English and German languages; and that the above is a true and correct translation of Document NO 0 65

Norbert Barr
U.S. Civilian
AGO No D432620

Medizinische Versuche.

Allgemeines.

Die medizinischen Versuche sind auf Befehl Himmlers durchgeführt worden, Vertreter der medizinischen Fachwelt, die ihm ein medizinisches Problem als wissenschaftlich höchst bedeutsam darzustellen wussten, oder die gute Freunde hatten, welche sich als Vermittler einschoben, fanden bei ihm leicht ein williges Ohr, obwohl Himmler selbst nicht mehr medizinische Kenntnisse besass als der gebildete Laie schlechthin, aber er hatte genug Gelegenheit, sich mit Aerzten seines Stabes und seiner Umgebung ueber solche Fragen zu unterhalten und wird das auch getan haben (Grawitz, Gebhardt, Brandt, Conti u.a.)

Wenn er sich fuer eine Sache interessiert, stellte er dem Mediziner alle Hilfen seiner Macht zur Verfuegung und blieb den Dingen immer persoenlich ganz nahe, indem er sich persoenlich von dem Fortgang unterrichtete.

Wurden fuer einen Versuch Haefling zur Verfuegung gestellt, so ging die Anweisung im allgemeinen an die Inspektion, spaeter auch an mich. Ich halte es aber nicht fuer ausgeschlossen, dass auch direkte Weisungen an die Lagerkommandanten ergangen sind, sonst haetten mir mehr Versuche als nur die untern dargestellten bekannt sein muessen.

Als ich 1944 gegen die Abgabe von Haeflingen fuer diese Zwecke Einspruch erhob, da sie dem Arbeitseinsatz verloren gingen, hat Himmler Grawitz als seinen Beauftragten fuer die Durchfuehrung der Versuche eingesetzt. Diesem oblag fortan die Ueberwachung und Berichterstattung aller von Himmler befohlenen Versuche, ohne dass Himmler selbst seine persoenliche Teilnahme eingeschaenkt haette.

Besonderes.

Mir selbst sind in der Zeit von April 1942 bis Ende 1944, als die Inspektion zum W.V.H.A. gehoerte, folgende Versuche bekannt geworden:

- 1) SCHILLING. Diese Arbeiten sind wohl durch den Prozess sehr hienlaenglich bekannt. Schilling, den ich vorher nicht kannte, hat mich bei einem Besuch in Dachau durch seine Einrichtung gefuehrt und

mancherlei ueber Malaria und Malariaesucken erzahlt. Ich glaube, dass dieses der groesste Versuch gewesen ist. Er hat auch meinen Einspruch bei Himmler ausgelost, weil Schilling immer wieder Haeflinge anforderte. Wieviel insgesamt ihm ueberwiesen worden sind, kann ich nicht angeben.

2) R a s c h e r. Auf diese Versuche bin ich durch die schriftlichen Anordnungen Himmlers an mich hingewiesen worden. Die Haeflinge wurden in Dachau abgestellt. Dort fanden auch die Versuche statt. Zu einem Versuch hat mich Himmler gelegentlich eines Aufenthaltes in Muenchen mitgenommen. Wir sahen eine Flugzeugkancel, in welcher ein Haefling Platz nahm. Darn wurde die Kancel unter Unterdruck gesetzt und Rascher beobachtete durch ein Glasfenster. Die Versuchsperson wurde dann in das Arbeitszimmer von Rascher gefuehrt, wo dieser Fragen an sie stellte, die zuerst benommen beantwortet wurden, bis nach einer gewissen Zeit die volle Aufnahmefachigkeit zurueckgekehrt war.

Andere Versuche von Rascher habe ich nicht gesehen. Ich habe auch nicht die Dienen fuer seine Unterkuehlversuche ausgesucht. Diese sind wahrscheinlich aus Ravensbrueck gekommen.

3. GLAUBERG (oder Glauberg) Ich habe ich im Fuehrerheim Auschwitz beim Abendessen kennengelernt. Er wurde mir vorgestellt, ohne dass ich mich mit ihm ueber seine Versuche unterhalten habe. Die Einrichtung der Versuche habe ich nicht miterlebt. Ich hatte aber schon von Gluecks gehoert, dass Klauberg sich selbst mit Sterilisation beschaeftigte. Eine Aufforderung Klaubergs, mir seine Versuche anzusehen, habe ich abgelehnt.

4. SIEVERS (Ahnenerbe) Hierkon habe ich erstmalig bei einem Besuch Sievers bei mir in Berlin gehoert, als die Versuche scheinbar schon abgeschlossen waren; denn er kam um von mir eine Herstellungsmoeglichkeit (Fabrikationseinrichtung) zu erfahren. Ich nannte ihm die deutsche Heilmittel G.m.b.H. in Prag, die zu den deutschen Wirtschaftsbetrieben gehoerte, welche der Oberfuehrer BAIER

in meinem Stabe verwaltete. An diesen verwies ich Sievers. Das Mittel ist dann spaeter in Schlachters (Schwarzwald) hergestellt worden.

Sievers erzachte mir folgendes: Das "Ahnenerbe", dessen Geschaeftsfuehrer Sievers war, habe im Auftrage Himmlers in Dachau ein Medicament entwickelt, welches das Blut schnell zum Gerinnen braechte. Es sei enorm wichtig fuer unsere Kampftruppen, weil es das schnelle Verbluten verhindere. Die Versuche in Dachau bei denen man einen Haeftling beschossen habe, haetten das ergeben. An der Entdeckung des Mittels sei ein Dachauer Haeftling, der Fachmann sei, hervorragend beteiligt.

5. HEISSMEYER. Oberarzt bei den Krankenanstalten in Hehenlychen, erhielt von Himmler die Erlaubnis, Tuberkuloseversuche durchzufuehren. Ich habe ihn zu CLUECKS geschickt, der ihm die erforderlichen Versuchspersonen zur Verfuegung gestellt hat. Es handelte sich um etwa 10 elternlose Kinder, die wahrscheinlich aus Auschwitz stammten. Die Versuche fanden in Nuremberge statt. Ich habe spaeter eine Ausarbeitung ueber diese Versuche fuer Himmler gesehen. Sie war aber so wissenschaftlich, dass ich nichts davon verstanden habe.

6. MADAUS, arbeitete in Radebeul an einem Sterilisierungsmedikament, zu dessen Herstellung die Schweigrohr-Pflanze benoetigt wurde. Da diese vorwiegend in Nordamerika wuchs, wurde ich von Himmler beauftragt, mich um den Anbau in Deutschland zu kuermern. Himmler hatte dabei wohl an die Medizinal-Pflanzenabteilung der Krautergaertens Dachau gedacht, der zu meiner Verwaltung gehoerte.

Die Verbindung mit Madaus erfolgte von Anfang an durch den Arzt bei der Inspektion Lolling.

Da Madaus, fuer den Dr. Koch auftrat, Dachau fuer ungeeignet hielt, lud er uns ein, Radebeul zu besuchen und die Anpflanzung dort vorzunehmen. Bei dem Besuch wurden uns die Anlagen gezeigt und im Laboratorium Tierversuche. Ob das Versuche mit dem Schweigrohr-Medikament waren, weiss ich nicht genau, vermute es aber. Da zum Anbau der Pflanze in Radebeul ein Treibhaus erforderlich war, bat Dr. Koch um Hilfeleistung bei der Beschaffung. Ich versprach ihm, die

Sache Himmler vorzutragen, der es genehmigte.

Wieweit dann der Anbau der Pflanze gelungen ist, und ob es ueberhaupt zu einer Massenherstellung des Medikamentes und zu Versuchen an Menschen gekommen ist, weiss ich nicht, zumal alle weiteren Einzelfragen fortan durch Lolling allein bearbeitet wurden.

7. LOLLING. Ich kann mich nicht mehr erinnern, ob hier ueberhaupt Versuche vorgenommen worden sind, denn es sind ja auch andere Dienststellen zu solchen Versuchen herangezogen worden. Moeglich ist es natuerlich. Ich weiss auch nicht, ob das I.G. Farbenwerk Dyrwerfurt bei Breslau, zu dessen Besichtigung mich Dr. AMEROSE einlud, die Bomben, welche ich dort sah, mit einem Gas aus Lost fuellte.

S c h l u s s

Ich habe mich nach bestem Koennen bemueht, aus meiner Erinnerung das darzustellen, was in ihr haengegeblieben ist. Von den meisten Versuchen habe ich keine unmittelbare Kenntnis gehabt. Die Haeflinge, die hierfuer abgestellt worden sind, erschienen in der Monatsuebersicht Lollings mit einer Zahl und verteilten sich auf rund 40 Versuche, wie ich 1944 durch Lolling feststellen liess. Wenn ich mich nicht irre, betrug die Abstellung von Haeflingen zu dieser Zeit insgesamt etwa 350 bis 400. Ich habe mich bemueht, diese Zahl immer weiter zu druecken, in erster Linie, wie ich bekenne, um die Haeflinge fuer die Arbeit frei zu bekommen. Das hat zum Beispiel im Falle Schilling zu einem Eingreifen Himmlers gefuehrt, der dann die Gestellung persoenlich angeordnet hat.

Meine persoenliche Einstellung zu aertzlichen Versuchen an lebenden Menschen ist die gleiche wie die jedes gesitteten Menschen ueberhaupt. Ich habe aber das Ausmass und als Laie auch den Grad der Gefaehrlichkeit dieser Versuche nicht ueberblickt. Innerlich habe ich diese Methode Himmlers abgelehnt.

Unterschrift:

gez.: P o h l

14.
7.